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Emily O’Reilly, Ευρωπαία Διαμεσολαβήτρια

Υποψήφια για επανεκλογή

Εισαγωγική δήλωση

Ακρόαση της Επιτροπής Αναφορών, 3 Δεκεμβρίου 2019

Σας ευχαριστώ κυρία πρόεδρε για την ευκαιρία που μου δίνετε να απευθυνθώ σήμερα στους
βουλευτές στο πλαίσιο της ακρόασης αυτής.

Με ποιον τρόπο μπορεί να γίνει ορατή και σημαντική για τα 500 εκατομμύρια ευρωπαίους
πολίτες μια μικρή υπηρεσία στην οποία έχει ανατεθεί μία πολύ σημαντική εντολή από τη
Συνθήκη;

Η «μικρή υπηρεσία» είναι η υπηρεσία του Ευρωπαίου Διαμεσολαβητή, η οποία δημιουργήθηκε
με τη Συνθήκη του Μάαστριχτ και η «σημαντική εντολή που της ανέθεσε η Συνθήκη» είναι η
επιτήρηση της διεκπεραίωσης των καταγγελιών σε ολόκληρη τη διοίκηση της ΕΕ, από τα
κέντρα επιρροής, όπως η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα (ΕΚΤ),
έως τους πολυάριθμους οργανισμούς που ρυθμίζουν τα πάντα, από τα φάρμακα έως τα τρόφιμα
που καταναλώνουμε.

Εφαρμόζουμε τη νομοθεσία και τις αρχές της χρηστής διοίκησης, επιδιώκοντας ένα δίκαιο
αποτέλεσμα για τους πολίτες, οι οποίοι συχνά δυσκολεύονται να αντιμετωπίσουν την ισχυρή
και απόμακρη διοίκηση της ΕΕ και παρέχουμε έναν τρόπο γεφύρωσης αυτού του χάσματος.

Όταν εκλέχθηκα για πρώτη φορά Ευρωπαία Διαμεσολαβήτρια το 2013, είχα μια σαφή
στρατηγική σχετικά με τον τρόπο με τον οποίο μπορούσαν να αυξηθούν η προβολή, ο
αντίκτυπος και η σημασία της υπηρεσίας για τους Ευρωπαίους. Αντιμετωπίζω την αποστολή
της υπηρεσίας με μεγάλη σοβαρότητα και πιστεύω ότι η αποστολή αυτή δεν μπορεί να
επιτευχθεί εάν η ύπαρξη του θεσμού του Διαμεσολαβητή δεν είναι αρκετά γνωστή ή εάν το
έργο του έχει περιορισμένα μόνο αποτελέσματα.

Πιστεύω ότι έχω υλοποιήσει όλες τις υποσχέσεις της πρώτης θητείας μου. Φρόντισα ώστε η
υπηρεσία μου να αποκτήσει τον κατάλληλο προσανατολισμό και επαρκή ισχύ στους κόλπους
της διοίκησης της ΕΕ, και προσβλέπω στην υποστήριξή σας για να εξασφαλιστεί ότι το έργο
της θα συνεχιστεί, προς όφελος των ευρωπαίων πολιτών.

Στο παρελθόν, διατέλεσα για δέκα χρόνια, με επιτυχία, Συνήγορος του Πολίτη στην Ιρλανδία
και επιπλέον κατείχα τις θέσεις της Επιτρόπου Πληροφοριών και της Επιτρόπου για
πληροφορίες περιβαλλοντικού χαρακτήρα στην Ιρλανδία.

Επομένως, για περισσότερα από 15 χρόνια, επιτελώ το έργο της Διαμεσολαβήτριας με
ενεργητικότητα, αποφασιστικότητα και ανεξαρτησία και έχω ενισχύσει και εκσυγχρονίσει
σημαντικά τις δύο υπηρεσίες των οποίων ήμουν επικεφαλής. Είμαι βέβαιη ότι η εμπειρία μου
ως Διαμεσολαβήτρια καταδεικνύει την ικανότητά μου να διευθύνω αυτήν την Ευρωπαϊκή
Υπηρεσία για μια δεύτερη και τελευταία θητεία.
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Στην επιτυχία της προηγούμενης θητείας μου συνέβαλε καθοριστικά το γεγονός ότι έχω
κατανοήσει σε βάθος τον ιδιαίτερο ρόλο του Διαμεσολαβητή στη διοίκηση της ΕΕ και το είδος
του πρότυπου Διαμεσολαβητή το οποίο δημιουργήθηκε με τη Συνθήκη του Μάαστριχτ.

Σε ορισμένα κράτη μέλη οι διαμεσολαβητές διαθέτουν ισχυρές εξουσίες επιβολής κυρώσεων,
ακόμη και κατά δικαστών, ενώ άλλοι μπορούν να κινήσουν διώξεις ή να προτείνουν νομοθεσία.
Άλλοι δε συνιστούν οργανώσεις ανθρωπίνων δικαιωμάτων με την αρμοδιότητα, για
παράδειγμα, να επισκέπτονται φυλακές ή άλλους φορείς ή να προστατεύουν το κράτος δικαίου,
ιδίως σε χώρες με αδύναμες δημοκρατικές δομές.

Το ευρωπαϊκό μοντέλο, αντιθέτως, είναι ένα μοντέλο μη δεσμευτικού δικαίου, στόχος του
οποίου είναι να βελτιώνει την διοίκηση και να την υποχρεώνει να λογοδοτεί μέσω της εξέτασης
καταγγελιών αλλά και μέσω άλλων μέσων συμβολής στην επίτευξη θετικών αλλαγών.

Σε αντίθεση με τους δικαστές, σύμφωνα με το ευρωπαϊκό μοντέλο, ο Διαμεσολαβητής δεν
μπορεί να λαμβάνει δεσμευτικές αποφάσεις και αυτός είναι ο λόγος για τον οποίο το
καταστατικό του του παρέχει άλλα μέσα για να επιβάλλει τις συστάσεις του και για να
συμβάλλει στην επίτευξη θετικής διοικητικής συμπεριφοράς. Αυτός είναι εξάλλου και ο λόγος
για τον οποίο ο Διαμεσολαβητής πρέπει να είναι ορατός και στραμμένος στους πολίτες.

Οι καλύτεροι διαμεσολαβητές που έχω γνωρίσει ανά τον κόσμο συνεργάζονται ενεργά με τους
πολίτες, με το Κοινοβούλιο, με τα μέσα ενημέρωσης και με την κοινωνία των πολιτών
γνωρίζοντας ότι χωρίς τη συνεργασία αυτή η υπηρεσία τους θα έχανε γρήγορα τη σημασία της.
Δεν έχουν την πολυτέλεια της αυτόματης αποδοχής των συστάσεών τους. Οι δικαστές δεν
χρειάζεται ποτέ να ζητήσουν από το Κοινοβούλιο να υποστηρίξει μια απόφαση, ή να
γνωστοποιήσουν μια απόφαση στο κοινό μέσω συνέντευξης στα μέσα ενημέρωσης, ή να
προσπαθήσουν να πείσουν ένα θεσμικό όργανο να βελτιώσει τις υπηρεσίες του μέσω άμεσων
συνομιλιών. Ωστόσο, όλα αυτά είναι απαραίτητα για έναν Διαμεσολαβητή.

Ο Ευρωπαίος Διαμεσολαβητής είναι μια μικρή υπηρεσία με λιγότερες από 70 θέσεις, όμως το
μέγεθός της δεν είναι με κανένα τρόπο ενδεικτικό της ικανότητας ή του δυναμικού της.

Όπως προείπα, είμαστε μια μικρή υπηρεσία στην οποία έχει ανατεθεί μια εκτεταμένη εντολή
από τη Συνθήκη.

Από την εκλογή μου και μετά, έχω αναμορφώσει την υπηρεσία με τη βοήθεια των συναδέλφων
μου.

Έτσι, σήμερα:

- διαθέτουμε μια ισόρροπη ως προς την εκπροσώπηση των φύλων ομάδα διαχείρισης, σε σχέση
με μία ομάδα αποτελούμενη κατά 90% από άνδρες το 2013

- χρησιμοποιούμε την «απλή γραφή» σε όλες τις υποθέσεις που διαχειριζόμαστε και σε κάθε
επικοινωνία μας ώστε να έχουμε καλύτερη επαφή με τους πολίτες

- έχουμε αναβαθμίσει το Ευρωπαϊκό Δίκτυο Διαμεσολαβητών το οποίο περιλαμβάνει
περισσότερα από 95 γραφεία σε όλη την Ευρώπη. Στην ετήσια συνεδρίασή μας μίλησε φέτος
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ο Michael Barnier και το 2017 είχε μιλήσει ο αντιπρόεδρος Timmermans.

- προκειμένου να αυξήσουμε την ευαισθητοποίηση για βασικά ζητήματα έχουμε εφαρμόσει
προσεκτικά επιλεγμένες στρατηγικές επικοινωνίας

- λαμβάνουμε, πλέον, περισσότερες καταγγελίες ετησίως από ποτέ και μειώσαμε τον χρόνο
διεξαγωγής της έρευνας πάνω από 40% - κάτι που συνιστά μια απόδειξη επιτυχίας για τη
στρατηγική μας.

Ο βασικός ρόλος του Διαμεσολαβητή είναι να ασχολείται με καταγγελίες, αλλά η Συνθήκη
όπως και το καταστατικό προβλέπουν ότι ο Διαμεσολαβητής μπορεί να βελτιώσει τη διοίκηση
και με άλλους τρόπους. Η σημαντική εξουσία της αυτεπάγγελτης έρευνας, δηλαδή η έναρξη
έρευνας χωρίς απαραίτητα να έχει ληφθεί καταγγελία δόθηκε στην υπηρεσία ακριβώς λόγω
του χάσματος που παρατηρείται μεταξύ των πολιτών και των θεσμικών οργάνων της ΕΕ.
Επιτρέπει στον Διαμεσολαβητή να ενεργεί σαν να ήταν τα μάτια και τα αυτιά των πολιτών,
καθώς ασχολείται με προβλήματα τα οποία ενδέχεται να μην έχουν διαπιστώσει οι πολίτες. Για
να δώσω ένα παράδειγμα, χρησιμοποίησα την εξουσία αυτή για να βοηθήσω τα άτομα με
αναπηρία, εν μέρει για να αντιμετωπίσω και τον σχετικά μικρό αριθμό καταγγελιών που είχαμε
λάβει για το εν λόγω θέμα στο παρελθόν.

Πέρυσι, 98 τοις εκατό των ερευνών μας αφορούσαν μεμονωμένες καταγγελίες και κατά τη
διάρκεια των τελευταίων, λίγων ετών κινούμε περίπου πέντε αυτεπάγγελτες έρευνες κάθε
χρόνο.

Οι αυτεπάγγελτες έρευνες συνεισέφεραν στην επίλυση συστημικών προβλημάτων και
μείωσαν τον αριθμό των μεμονωμένων καταγγελιών που λαμβάνει κάθε θεσμικό όργανο.

Άλλες έρευνες επικεντρώθηκαν σε ζητήματα τα οποία μπορεί να μοιάζουν πολύ μακριά από
τον μέσο άνθρωπο, αλλά επιφέρουν έναν απολύτως πραγματικό αντίκτυπο στη ζωή του.

Οι περισσότεροι Ευρωπαίοι αγνοούν τι σημαίνει τριμερής διάλογος, ή τι κάνει ένας
εμπειρογνώμονας της Επιτροπής και ακόμη λιγότεροι άνθρωποι κατανοούν πλήρως το
σύστημα των εκτελεστικών και κατ’ εξουσιοδότηση πράξεων. Ωστόσο, καθιστώντας τα
συστήματα αυτά περισσότερο κατανοητά και βελτιώνοντας τη διοίκησή τους βοηθάμε
ουσιαστικά τους πολίτες να εξασκούν το δικαίωμα που τους παρέχει η Συνθήκη να εκφράζουν
τη γνώμη τους για το τι κάνει η ΕΕ.

Κατά τη διάρκεια της πρώτης θητείας μου, εργάστηκα πολύ στενά με το Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο και ιδίως με την Επιτροπή Αναφορών, η οποία είναι άμεσα συνδεδεμένη με τους
πολίτες, σύνδεση την οποία γνωρίζω ότι επιθυμείτε να ισχυροποιήσετε.

Μετά από σχετική πρόσκληση πραγματοποίησα περισσότερες από πενήντα ομιλίες, κατά τη
διάρκεια συνεδριάσεων και ακροάσεων ενώπιων πολλών επιτροπών. Η ολομέλεια του
Κοινοβουλίου, κατά τα πέντε τελευταία χρόνια ψηφίζει διαρκώς και κατά συντριπτική
πλειοψηφία προκειμένου να με συγχαρεί, εμένα και την υπηρεσία μου, για το εξαιρετικό μας
έργο. Επίσης, το Κοινοβούλιο έδειξε συντριπτική υποστήριξη και ως προς τις δύο ειδικές
εκθέσεις στο Κοινοβούλιο κατά την τελευταία πενταετία, σχετικά με τον Frontex και σχετικά
με τη διαφάνεια στο Συμβούλιο.

Πιστεύω ότι δεν πρόδωσα την εμπιστοσύνη που μου έδειξε το Κοινοβούλιο ούτε τον όρκο περί
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ανεξαρτησίας που έδωσα ενώπιον του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η υπηρεσία μας
έχει αναλάβει σημαντικές έρευνες – σύμφωνα και με τις δεσμεύσεις μας – επιδεικνύοντας
ανεξαρτησία και επάρκεια.

Η έμπνευση για το έργο μας έρχεται συχνά από το έργο του Κοινοβουλίου και η καλή
συνεργασία μεταξύ μας είναι ζωτικής σημασίας. Μερικές φορές, οι συστάσεις μας γίνονται
γρήγορα αποδεκτές, ενώ άλλες φορές ο Διαμεσολαβητής μετέχει σε έναν συνασπισμό
δυνάμεων ο οποίος επιφέρει αλλαγές με την πάροδο του χρόνου.

Σε αυτό το πνεύμα, επιδιώξαμε τη νομοθετική διαφάνεια στο Συμβούλιο, τη διαφάνεια στη
διαδικασία του Brexit και στο Eurogroup· εργαστήκαμε με το Κοινοβούλιο για τα ζητήματα
της διαφάνειας του εμπορίου και τον Frontex και εξασφαλίσαμε ότι πλέον οι ασκούμενοι της
ΕΥΕΔ αμείβονται.

Συνεργαστήκαμε με την Επιτροπή για τον νέο κώδικα δεοντολογίας για τους Επιτρόπους, με
την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα για τις κατευθυντήριες γραμμές σχετικά με τις ομιλίες της
και τον πρακτικό, μονοσέλιδο οδηγό για το «τι να κάνετε και τι να αποφεύγετε» κατά τις
συνομιλίες με εκπροσώπους ομάδων συμφερόντων, οδηγό τον οποίο μπορεί κανείς να βρει
καρφιτσωμένο στον τοίχο του γραφείου πολλών συναδέλφων από την Επιτροπή.

Συνεργαστήκαμε με οργανισμούς, όπως ο Ευρωπαϊκός Οργανισμός Φαρμάκων, για τη
δημιουργία προσβάσιμων δεδομένων σχετικά με κλινικές δοκιμές και με την Ευρωπαϊκή Αρχή
για την Ασφάλεια των Τροφίμων σχετικά με την έγκριση φυτοφαρμάκων και τους κανόνες της
για την πρόληψη συγκρούσεων συμφερόντων.

Ακριβώς όπως συνέβη και με την Επιτροπή Αναφορών, έτσι και εμείς, αντιμετωπίσαμε
αμέτρητα ζητήματα γύρω από τις διαδικασίες επί παραβάσει και συνεργαστήκαμε με την
Επιτροπή για το άνοιγμα του σταδίου που προηγείται της διαδικασίας επί παραβάσει στο
πλαίσιο του EU Pilot. Εξετάσαμε τις ομάδες εμπειρογνωμόνων της Επιτροπής, αλλά και
καταγγελίες σχετικά με διορισμούς σε υψηλόβαθμες θέσεις, καθώς και ζητήματα γύρω από την
πρόκληση της αποκαλούμενης μεταπήδησης από τον δημόσιο στον ιδιωτικό τομέα.

Αλλά, πέρα από τις σημαντικές αυτές έρευνες που είχαν εκτεταμένες επιπτώσεις, το βασικό
μας μέλημα ήταν η αντιμετώπιση κάθε καταγγέλλοντα με αξιοπρέπεια και ανοικτό μυαλό. Κι
αυτό διότι από τη στιγμή που ένα ζήτημα θα φτάσει στο γραφείο μου, σημαίνει πως πολύ συχνά
κάποιοι άνθρωποι έχουν ήδη αντιμετωπίσει σειρά απογοητευτικών γραφειοκρατικών
διαδικασιών. Το λιγότερο που μπορούμε να κάνουμε είναι να ακούσουμε με προσοχή αυτούς
που χρηματοδοτούν τα θεσμικά όργανα με τους φόρους που καταβάλλουν.

Αυτό που χρειάζεται η ευρωπαϊκή διοίκηση είναι να κερδίσει εκ νέου την εμπιστοσύνη των
πολιτών. Πιστεύω πως η εμπιστοσύνη αυτή μπορεί να κερδηθεί, εν μέρει, μέσω της αύξησης
της λογοδοσίας και της διαφάνειας στα θεσμικά όργανα. Μόνο όταν σου επιτρέπεται να δεις
πως λαμβάνεται μία απόφαση και να αποτελέσεις τμήμα μιας δημοκρατικής διαδικασίας λήψης
αποφάσεων είσαι σε θέση να κατανοήσεις γιατί ελήφθη η απόφαση αυτή και μόνο τότε ξεκινάς
να δείχνεις εμπιστοσύνη.

Πιστεύω πως η εμπειρία, η ανεξαρτησία και η ακεραιότητά μου με καθιστούν την καλύτερη
υποψήφια για τη συνέχιση του έργου στο Γραφείο του Ευρωπαίου Διαμεσολαβητή.

Εάν με τιμήσετε με επανεκλογή για μια δεύτερη θητεία, ελπίζω στη συνέχιση της συνεργασίας
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μας, εξ ονόματος όλων των Ευρωπαίων πολιτών.


